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 Záznam 

 
ze zasedání 175. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, 

konané dne 6. května 2024 na Úřadu vlády 
 

Program: 
 
1. Kontrola plnění závěrů z předchozích plenárních schůzí 
 
2. Body k projednání 
 

2.1 Situace v zemědělství 
2.2 Ukotvení duálního vzdělávání do školského systému 
2.3 Ustavení Pracovního týmu RHSD ČR pro životní prostředí 
2.4 Vládní návrh Dohody o poskytnutí státního příspěvku určeného k úhradě nákladů 

vzniklých podle ustanovení § 320a písm. b) zákona č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve 
znění pozdějších předpisů, na rok 2024 – bod stažen 

 
3.  Různé 
 
Příloha: 

 Stanovisko KZPS ČR na 175. Plenární schůzi RHSD ČR 
 

Průběh jednání 
 

Jednání zahájil a řídil předseda vlády a předseda RHSD ČR prof. PhDr. Petr Fiala, Ph.D., 
LL.M. (dále jen „předsedající“), který přivítal účastníky a seznámil je s výsledky jednání 
Předsednictva RHSD ČR, jež rozhodlo o stažení bodu 2.4 „Vládní návrh Dohody o poskytnutí 
státního příspěvku určeného k úhradě nákladů vzniklých podle ustanovení § 320a písm. b) zákona 
č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve znění pozdějších předpisů, na rok 2024“ z programu plenární 
schůze z důvodu potřeby delšího času pro vypořádání připomínek uplatněných v rámci 
meziresortního připomínkového řízení. Zároveň rozhodlo o dodatečném zařazení materiálu „Návrh 
nařízení vlády o stanovení seznamu států, u jejichž občanů se nevyžaduje k zaměstnání nebo 
výkonu práce povolení k zaměstnání, zaměstnanecká karta, karta vnitropodnikově převedeného 
zaměstnance nebo modrá karta“ jako bodu 2.5. 
 
 
Bod 1 Kontrola plnění závěrů z předchozích plenárních schůzí 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí plnění závěrů 
obsažené v předloženém materiálu. 
 
 
Bod 2.1 Situace v zemědělství 
Ministr zemědělství Mgr. Marek Výborný představil obsáhlý podkladový materiál reagující na 
současnou situaci nejen v ČR, ale v celé EU, a shrnul výsledky kontinuálních jednání se zástupci 
nevládních organizací s cílem hledání cest k řešení jednotlivých problémů. Specifikoval rovněž 
připravovanou podporu pro zemědělce zasažené jarní vlnou mrazů. 
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha upozornil na klesající ziskovost sektoru zemědělství 
s tím, že za loňský rok skončila přibližně třetina zemědělců ve ztrátě a ani v letošním roce nelze 
očekávat zlepšení situace, přičemž dynamika zvyšování cen v obchodech zdaleka neodpovídá 
dynamice nárůstu cen u zemědělců, které v mnoha případech nepokrývají ani výrobní náklady. 
Ekonomicky nejohroženější je nyní sektor produkce potravin a surovin pro výrobu potravin. 
Problematická je také nedostatečná výše podpory ze strany státu ve srovnání s okolními zeměmi, 
zejména Polskem, což vede ke snižování konkurenceschopnosti domácí produkce. Vzhledem 



Úřad vlády České republiky 
Rada hospodářské a sociální dohody ČR  
 

 

Strana 2 (celkem 4) 

k negativnímu dopadu zpožděné administrace podpor a dotací ze strany Státního zemědělského 
intervenčního fondu je nezbytné mobilizovat všechny metody výplaty podpor a jiných finančních 
prostředků tak, aby byly vypláceny pokud možno s předstihem. V souvislosti s dopady jarních 
mrazů vyzval k přijetí mimořádných kompenzací v celkové výši 2 mld. Kč a nezavedení zvažované 
spotřební daně na tichá vína. 
Ministr zemědělství Mgr. Marek Výborný reagoval informacemi o výplatě záloh v letošním roce. 
Předseda ASO Bohumír Dufek upozornil, že vzhledem k přístupu zaměstnavatelů nebyla dosud 
v sektoru zemědělství uzavřena kolektivní smlouva vyššího stupně, přičemž o zprostředkovateli 
jednání muselo rozhodnout Ministerstvo práce a sociálních věcí. Kriticky se vyjádřil k výsledkům 
činnosti tzv. antibyrokratické komise i k navýšení dotačních prostředků vzhledem k omezeným 
možnostem státního rozpočtu. Negativním trendem je snaha o účelové rozdělování a tím 
zmenšování firem za účelem získání vyšší podpory vzhledem k nastavení dotačního systému. 
Nelze tolerovat případy, jež se staly v rámci nedávných protestů, kdy zaměstnavatelé vyslali na 
protesty své zaměstnance bez zaplacení přesčasové práce a naopak s povinností úhrady pokut za 
dopravní přestupky. 
Předsedající přislíbil prověření možného účelového zmenšování firem s cílem získání dotací. 
Viceprezident KZPS ČR Ing. Martin Pýcha uvedl, že zaměstnavatelé neblokují kolektivní 
vyjednávání a vítají ustavení zprostředkovatele. Demonstrujícím zaměstnancům bude proplacena 
veškerá doba včetně případných přesčasů i případné zaplacené pokuty. 
Předseda ČMKOS Josef Středula vyzval k promítnutí výsledků probíhajícího strategického 
dialogu v zemědělství na úrovni celé Evropské unie do opatření na národní úrovni a jeho 
zohlednění i při přípravě státního rozpočtu na příští rok. 
Ministr zemědělství Mgr. Marek Výborný zdůraznil, že opatření na úrovni EU jsou do českého 
právního řádu implementována tak, aby nedocházelo ke stanovování povinností nad rámec daný 
evropskou legislativou. Zároveň ocenil činnost antibyrokratické komise, přičemž řada návrhů 
projednaných vládou vzešla z jejích podnětů. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál. 
 
 
Bod 2.2 Ukotvení duálního vzdělávání do školského systému 
Ministr školství, mládeže a tělovýchovy doc. PhDr. Mikuláš Bek, Ph.D. představil jednu 
z variant možného postupu při zavádění prvků duálního vzdělávání do českého prostředí, která 
spočívá v novelizaci školského zákona, s tím, že je možné vést debatu i o jiných formách 
legislativního ukotvení duálního vzdělávání. Za tímto účelem navrhl uspořádat jednání, na němž by 
v horizontu dvou týdnů bylo možné dosáhnout shody nad dalším legislativním postupem. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA ocenil předložení návrhu a vyjádřil připravenost k diskusi 
o konkrétní formě legislativní úpravy tak, aby došlo k jejímu schválení ještě v tomto volebním 
období a následné urychlené realizaci. Proto by ukotvení duálního vzdělávání mělo patřit mezi 
prioritní oblasti i v rámci Vládního výboru pro strategické investice. 
Prezident KZPS ČR Ing. Jiří Horecký, Ph.D., MSc., MBA doplnil, že rozhodnutí o konkrétní 
legislativní úpravě je i přes dílčí nejasnosti, mezi něž patří například pravidla certifikace nebo 
odpovědnost škol, třeba učinit neprodleně, aby došlo k zavedení duálního vzdělávání ještě v tomto 
volebním období. V tuto chvíli je však obtížné predikovat skutečný zájem zaměstnavatelů o tuto 
formu vzdělávání. 
Prezident HK ČR Mgr. Zdeněk Zajíček potvrdil dlouhodobou spolupráci mezi zaměstnavateli 
a Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy v této věci a uvedl, že duální vzdělávání by se 
mohlo stát základem dalšího profesního vzdělávání zaměstnanců v technických oborech. 
Technický ředitel Svazu podnikatelů ve stavebnictví Ing. Pavel Ševčík, PhD. požádal, aby se 
případná administrativní náročnost nestala limitujícím faktorem pro zaměstnavatele poskytující 
duální vzdělávání, a připojil konkrétní zkušenosti s využíváním stávajícího institutu smluv 
o partnerství mezi firmou a žákem, který není zejména ze strany studentů dostatečně využíván.  



Úřad vlády České republiky 
Rada hospodářské a sociální dohody ČR  
 

 

Strana 3 (celkem 4) 

Předseda ČMKOS Josef Středula upozornil, že v návrhu chybí zavedení některých dalších 
podstatných prvků duálního vzdělávání, jako je uzavření pracovního poměru mezi studentem 
a zaměstnavatelem spolu s patřičnou odměnou za práci pro zaměstnavatele. Nicméně odbory 
podporují předložený návrh s tím, že je zapotřebí zvýšit motivaci včetně případné odměny pro 
studenty, stejně jako otázku transparentní certifikace zaměstnavatelů a technické a finanční 
zajištění systému. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA vyjádřil podporu návrhu na zavedení odměny 
z produktivní činnosti v odpovídající míře. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál.  
 
Sociální partneři vítají snahu o zavedení prvků duálního vzdělávání, vyjadřují připravenost 
podílet se na přijetí konkrétního legislativního řešení a vyzývají vládu k dokončení 
legislativního procesu do konce tohoto volebního období. 
 
 
Bod 2.3  Ustavení Pracovního týmu RHSD ČR pro životní prostředí 
Zástupci KZPS ČR požádali o začlenění zástupců ministerstev financí, průmyslu a obchodu 
a případně i zemědělství do delegace vlády v rámci nového pracovního týmu. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR: 
     

 ustavuje Pracovní tým RHSD ČR pro životní prostředí; 

 mění název stávajícího Pracovního týmu RHSD ČR pro zemědělství a životní 
prostředí na Pracovní tým RHSD ČR pro zemědělství. 

 
 
Bod 2.5 Návrh nařízení vlády o stanovení seznamu států, u jejichž občanů se 

nevyžaduje k zaměstnání nebo výkonu práce povolení k zaměstnání, 
zaměstnanecká karta, karta vnitropodnikově převedeného zaměstnance nebo 
modrá karta 

Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka představil návrh 
nařízení vlády navazující na novelizaci zákona o zaměstnanosti a stanovující seznam zemí, 
u jejichž občanů bude umožněn zrychlený proces administrace povolení k zaměstnání, respektive 
bude umožněn stejný přístup k zaměstnání, jako u českých občanů a občanů EU. Tato úprava 
přitom nebude mít vliv na režim vstupu a pobytu cizinců na našem území. 
Předseda ČMKOS Josef Středula upozornil, že základem by měla být reciprocita přístupu 
k občanům druhé země, proto by se o zařazení některých zemí na seznam dalo polemizovat. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA uvedl, že vzhledem k seznamu zemí půjde o vysoce 
kvalifikované odborníky, a doporučil rozšíření seznamu o další země. Otázku reciprocity je možné 
řešit i jiným způsobem, například usnadněním vízového režimu.  
Prezident HK ČR Mgr. Zdeněk Zajíček doporučil, aby se okruh těchto bezpečných zemí, jejichž 
občané mají snazší přístup na český pracovní trh, do budoucna dále rozšiřoval. Je zapotřebí, aby 
se obdobná pravidla vztahovala kromě vysoce kvalifikovaných zaměstnanců i na studenty 
z vybraných třetích zemí.  
Ministr financí Ing. Zbyněk Stanjura připomněl i aspekt mezinárodní konkurenceschopnosti, 
přičemž uvedené nařízení vlády usnadní zaměstnání manažerů společností investujících v ČR. 
 

Z á v ě r: 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR bere na vědomí předložený 
materiál.  
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Bod 3  Různé 
Předseda ČMKOS Josef Středula vznesl dotaz k údajnému nezaplacení plateb sociálního 
a zdravotního pojištění ze strany společnosti Liberty Ostrava. Pokud by se tato informace potvrdila, 
mohlo by to přispět k větší dynamice postupu státu. 
Předseda Odborového svazu KOVO Roman Ďurčo doplnil, že vzhledem k oznámenému 
odstavení další části závodu nevidí v tuto chvíli reálnou možnost návratu většiny zaměstnanců do 
práce.  
Místopředseda vlády a ministr práce a sociálních věcí Ing. Marian Jurečka potvrdil, že 
v uplynulém měsíci došlo poprvé k neuhrazení plné výše plateb České správě sociálního 
zabezpečení, ze strany státu proto bude zvolen postup jako v případě jiných neplatičů. 
Prezident SP ČR Mgr. Jan Rafaj, MBA doplnil, že manažeři společnosti dali najevo 
nerespektování restrukturalizačního plánu. 
Předseda ČMKOS Josef Středula doporučil v této souvislosti významně urychlit celý proces tak, 
aby došlo v maximálně možné míře k záchraně podniku a pracovních míst. 
 
Předseda ČMKOS Josef Středula se vyjádřil k výroku, který na adresu odborů zazněl v rámci 
Kongresu ODS a jenž dle jeho vyjádření nemá nic společného se sociálním partnerstvím. 
Předsedající upozornil, že citovaný výrok byl neurážlivým vyjádřením názoru jednoho z účastníků 
Kongresu ODS a nevyjadřuje stanovisko vlády, která považuje odbory za partnera v rámci 
sociálního dialogu, který nadále vede. Nicméně i ze strany zaměstnavatelů zaznívají výtky, že 
odbory nemají zájem o dialog o určitých otázkách. 
 
 
V návaznosti na proběhlou diskusi opustili zástupci odborů zasedání 175. Plenární schůze Rady 
hospodářské a sociální dohody ČR a předsedající tak její zasedání ukončil. 
 
 
 

Zpracoval: 
Mgr. David Kadečka 
výkonný sekretář RHSD ČR 


